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CONVENTION RELATING TO REGISTRATION OF RIGHTS IN RESPECT OF VESSELS 
UNDER CONSTRUCTION, BRUSSELS, 27 MAY 1967 

THE CONTRACTING PARTIES, 
 
HAVING RECOGNIZED the desirability of determining by agreement certain rules relating to 
registration of rights in respect of ships under construction, 

HAVE DECIDED to conclude a convention for this purpose, and thereto agreed as follows:  

Article 1 

The Contracting States undertake that their national law shall contain provisions permitting the 
registration in accordance with the provisions of this Convention, in an official public register 
established by or under the control of the State, of the rights set out in Article 5 in respect of vessels 
which are to be or are being constructed within their territories. 

The registration of such rights may be restricted to vessels which, under the national law of the State 
of registration, will be of a type and size making them eligible, when completed, for registration as 
sea-going vessels. 

Article 2 

The Contracting States may restrict registration of such rights to cases where vessels are to be or are 
being constructed for a foreign purchaser. 

The Contracting States shall allow registration of rights in respect of vessels which are to be or are 
being constructed irrespective of the nationality or domicile of the applicant. However, the foregoing 
shall not affect any provision of the national law of the State of registration restricting the acquisition 
of such rights by aliens or for controlling shipbuilding. 

The effects of registrations under the provisions of this Convention as regards the national status of 
any vessel shall be determined by the law of the State where the vessel is to be or is being constructed. 

Article 3 

No right in respect of a vessel which is to be or is being constructed within the territory of a 
Contracting State shall be admissible for registration in any other Contracting State. 

Article 4 

Registration of rights in respect of a vessel which is to be or is being constructed shall be permitted 
when a contract for the building of a properly specified vessel has been executed or the builder 
declares that he has decided to build such a vessel for his own account. 

However, the national law may make it a condition for registration that the keel has been laid or 
equivalent constructional work has been performed in the place of launching. 

Article 5 

Titles to and mortgages and “hypothèques” on a vessel which is to be or is being constructed shall, on 
application, be entered in the register. 
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Article 6 

The effects of the registration of the rights set out in Article 5, including the ranking of mortgages and 
“hypothèques” between themselves, shall be determined by the law of the State where the vessel is to 
be or is being constructed; however, without prejudice to the provisions of this Convention, all 
matters relating to the procedure of enforcement shall be regulated by the law of the State where the 
enforcement takes place. 

Article 7 

The ranking between registered mortgages and “hypothèques” on vessels under construction on the 
one hand and liens and rights of retention on such vessels on the other hand shall be determined 
according to the rules applicable to vessels registered after completion. 

Article 8 

The national law may provide that the registered rights on a vessel under construction shall attach to 
materials machinery and equipment which are within the precincts of the builder's yard and which by 
marking or other means are distinctly identified as intended to be incorporated in the vessel. 

Article 9 

The rights set out in Article 5 which are registered in one of the Contracting States in accordance with 
the national law of such State, and the priority thereby obtained, shall be recognized in all other 
Contracting States. 

Article 10 

No contracting State shall permit, except in the case of forced sale, the deregistration of the rights set 
out in Article 5 without the written consent of the holders of such rights. 

A vessel which is being or has been constructed in a Contracting State shall not be eligible for 
registration in another Contracting State unless a certificate has been issued by the former State to the 
effect that the rights registered pursuant to Article 5 have been deregistered or that such rights will be 
deregistered on the day when the vessel is registered. 

Article 11 

Any dispute between two or more contracting Parties concerning the interpretation or application of 
this Convention which cannot be settled through negotiation, shall, at the request of one of them, be 
submitted to arbitration. If within six months from the date of the request for arbitration the Parties are 
unable to agree on the organization of the arbitration, any one of those Parties may refer the dispute to 
the International Court of Justice by request in conformity with the Statute of the Court. 

Article 12 

1. Each contracting Party may at the time of signature or ratification of this Convention of 
accession thereto, declare that it does not consider itself bound by Article 11 of the Convention. 
The other contracting Parties shall not be bound by this Article with respect to any contracting 
Party having made such a reservation. 

2. Any contracting Party having made a reservation in accordance with paragraph 1 may at any time 
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withdraw this reservation by notification to the Belgian Government. 

Article 13 

This Convention shall be open for signature by the States represented at the twelfth session of the 
Diplomatic Conference on Maritime Law. 

Article 14 

This Convention shall be ratified and the instruments of ratification shall be deposited with the 
Belgian Government. 

Article 15 

1. This Convention shall come into force three months after the date of the deposit of the fifth 
instrument of ratification.  

2. This Convention shall come into force in respect of each signatory State which ratifies it after the 
deposit of the fifth instrument of ratification, three months after the date of the deposit of the 
instrument of ratification. 

Article 16 

1. States, Members of the United Nations or Members of the specialized agencies, not represented 
at the twelfth session of the Diplomatic Conference on Maritime Law, may accede to this 
Convention. 

2. The instruments of accession shall be deposited with the Belgian Government. 

3. The Convention shall come into force in respect of the acceding State three months after the date 
of deposit of the instrument of accession of that State, but not before the date of entry into force 
of the Convention as established by Article 15(1). 

Article 17 

Each Contracting Party shall have the right to denounce this Convention at any time after the coming 
into force thereof in respect of such Contracting Party. Nevertheless, this denunciation shall only take 
effect one year after the date on which notification thereof has been received by the Belgian 
Government. 

Article 18 

1. Any Contracting Party may at the time of signature, ratification or accession to this Convention 
or at any time thereafter declare by written notification to the Belgian Government which, among 
the territories under its sovereignty or for whose international relations it is responsible, are those 
to which the present Convention applies. 

The Convention shall three months after the date of the receipt of such notification by the 
Belgian Government, extend to the territories named therein. 

2. Any Contracting Party which has made a declaration under paragraph 1 of this Article may at 
any time thereafter declare by notification given to the Belgian Government that the Convention 
shall cease to extend to such territories. 
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This denunciation shall take effect one year after the date on which notification thereof has been 
received by the Belgian Government. 

Article 19 

The Belgian Government shall notify the States represented at the twelfth session of the Diplomatic 
Conference on Maritime Law, and the acceding States to this Convention, of the following: 

1. The signatures, ratifications and accessions received in accordance with Articles 13, 14 and 16. 

2. The date on which the present Convention will come into force in accordance with Article 15. 

3. The notifications with regard to Articles 12 and 18. 

4. The denunciations received in accordance with Article 17. 

Article 20 

Any Contracting Party may three years after the coming into force of this Convention, in respect of 
such Contracting Party, or at any time thereafter request that a Conference be convened in order to 
consider amendments to this Convention. 

Any Contracting Party proposing to avail itself of this right shall notify the Belgian Government 
which, provided that one third of the Contacting Parties are in agreement, shall convene the 
Conference within six months thereafter. 

IN WITNESS WHEREOF the undersigned plenipotentiaries, duly authorized, have signed this 
Convention. 

DONE at Brussels, this 27th day of May 1967, in the French and English languages, both texts being 
equally authentic, in a single copy, which shall remain deposited in the archives of the Belgian 
Government, which shall issue certified copies. 

  

TRANSPORT - International Transport Law Instruments (version 31-05-2017)  4 



Vessels under Construction 27-5-1967 Navires en construction 

CONVENTION RELATIVE À L'INSCRIPTION DES DROITS RELATIFS AUX NAVIRES 
EN CONSTRUCTION, BRUXELLES, 27 MAI 1967 

LES PARTIES CONTRACTANTES, 
 
AYANT RECONNU l'utilité de fixer de commun accord certaines règles relatives à l'inscription des 
droits relatifs aux navires en construction, 
 
ONT DECIDÉ de conclure une convention  à cet effet et, en conséquence, sont convenue de ce qui 
suit : 

Article 1 

Les Etats Contractants s'engagent à ce que leur législation nationale comporte les dispositions 
permettant l'inscription, conformément aux règles de la présente Convention, dans un registre public 
officiel tenu par l'Etat ou placé sous son contrôle, des droits énumérés à l'article 5 de la présente 
Convention, relatifs aux navires dont la construction sur leur territoire est décidée ou en cours. 

L'inscription de ces droits peut être limitée aux bâtiments d'un type et d'un tonnage tels que, d'après la 
législation nationale de l'Etat où l'inscription est requise, ces bâtiments soient, après achèvement, 
susceptibles d'immatriculation comme navires. 

Article 2 

Les Etats Contractants peuvent limiter l'inscription de ces droits aux navires dont la construction est 
décidée ou en cours pour le compte d'un acheteur étranger. 

Les Etats Contractants autoriseront l'inscription des droits relatifs aux navires dont la construction est 
décidée ou en cours, quels que soient la nationalité et le domicile de la personne requérant 
l'inscription. Ceci toutefois sera sans incidence sur les dispositions de la législation de l'Etat de 
l'inscription qui limitent l'acquisition desdits droits par des étrangers, ou réglementent la construction 
du navire. 

Les effets de l'inscription effectuée en vertu de la présente Convention, quant à la nationalité d'un 
navire, sont déterminés par la législation de l'Etat dans lequel la construction du navire est décidée ou 
en cours. 

Article 3 

Aucun Etat Contractant n'autorisera sur son territoire l'inscription de droits relatifs à un navire dont la 
construction sur le territoire d'un autre Etat Contractant est décidée ou en cours. 

Article 4 

L'inscription des droits relatifs à un navire dont la construction est décidée ou en cours est autorisée 
dès qu'un contrat pour la construction d'un navire bien déterminé a été signé ou que le constructeur 
déclare qu'il a décidé de construire pareil navire pour son propre compte. 

Toutefois, la législation nationale peut subordonner l'inscription à la condition que la quille ait été 
posée ou qu'un travail de construction équivalent ait été exécuté à l'endroit où le navire doit être lancé. 
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Article 5 

Les droits de propriété et hypothèques et « mortgages » relatifs à un navire dont la construction est 
décidée ou en cours sont, sur demande, inscrits au registre. 

Article 6 

Les effets de l'inscription des droits énumérés à l'article 5, y compris le rang entre eux des 
hypothèques et « mortgages », sont déterminés par la législation de l'Etat où la construction est 
décidée ou en cours; toutefois, sous réserve des dispositions de la présente Convention, les procédures 
de mise en oeuvre de ces droits sont régies par la législation de l'Etat où ces procédures ont lieu. 

Article 7 

L'ordre de préférence entre les hypothèques et « mortgages » inscrits sur des navires en construction, 
d'une part, et, d'autre part, les privilèges et droits de rétention sur ces navires, est déterminé selon les 
règles qui sont applicables aux navires immatriculés après achèvement. 

Article 8 

La législation nationale peut disposer que les droits inscrits sur un navire en construction couvriront 
les matériaux, machines et appareils qui se trouvent dans l'enceinte du chantier et qui sont 
distinctement identifiés, par des marques ou autres procédés, comme étant destinés à être incorporés 
au navire en construction. 

Article 9 

Les droits énumérés à l'article 5 qui sont inscrits dans l'un des Etats Contractants en conformité avec 
la législation nationale de cet Etat, et le rang qui leur est attribué par celle-ci, sont reconnus par tous 
les autres Etats Contractants. 

Article 10 

Aucun Etat Contractant n'autorisera, sauf en cas de vente forcée, la radiation de droits énumérés à 
l'article 5 de la présente Convention sans l'accord écrit des bénéficiaires de ces droits. 

Un navire construit ou en construction dans un Etat Contractant ne peut être admis à l'immatriculation 
dans un autre Etat Contractant que si un certificat a été délivré par le premier Etat, attestant que 
l'inscription qui aurait été effectuée en vertu de l'article 1 de la présente Convention a été radiée, ou 
qu'elle sera radiée à la date de l'immatriculation du navire. 

Article 11 

Tout différend entre des Parties Contractantes concernant l'interprétation ou l'application de la 
présente Convention, qui ne peut pas être réglé par voie de négociation, est soumis à l'arbitrage, à la 
demande de l'une d'entre elles. Si dans les six mois qui suivent la date de la demande d'arbitrage, les 
Parties ne parviennent pas à se mettre d'accord sur l'organisation de l'arbitrage, l'une quelconque 
d'entre elles peut soumettre le différend à la Cour Internationale de Justice, en déposant une requête 
conformément au statut de la Cour. 

Article 12 

1. Chaque Partie Contractante pourra, au moment où elle signera ou ratifiera la présente Convention 
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ou y adhérera, déclarer qu'elle ne se considère pas liée par l'article 11. Les autres Parties 
Contractantes ne seront pas liées par cet article envers toute Partie Contractante qui aura formulé 
une telle réserve. 

2. Toute Partie Contractante qui aura formulé une réserve conformément au paragraphe précédent 
pourra à tout moment lever cette réserve par une notification adressée au Gouvernement belge. 

Article 13 

La présente Convention sera ouverte à la signature des Etats représentés à la douzième session de la 
Conférence diplomatique de Droit maritime. 

Article 14 

La présente Convention sera ratifiée et les instruments de ratification seront déposés auprès du 
Gouvernement belge. 

Article 15 

1. La présente Convention entrera en vigueur trois mois après la date du dépôt du cinquième 
instrument de ratification. 

2. Pour chaque Etat signataire ratifiant la Convention après le cinquième dépôt, celle-ci entrera en 
vigueur trois mois après la date du dépôt de son instrument de ratification. 

Article 16 

1. Les Etats membres de l'Organisation des Nations Unies ou des institutions spécialisées, non 
représentés à la douzième session de la Conférence diplomatique de Droit maritime, pourront 
adhérer à la présente Convention. 

2. Les instruments d'adhésion seront déposés auprès du Gouvernement belge. 

3. La Convention entrera en vigueur pour l'Etat adhérant trois mois après la date du dépôt de son 
instrument d'adhésion mais pas avant la date d'entrée en vigueur de la Convention telle qu'elle est 
fixée à l'article 15 1. 

Article 17 

Chacune des Parties Contractantes aura le droit de dénoncer la présente Convention à tout moment 
après l'entrée en vigueur à son égard. Toutefois, cette dénonciation ne prendra effet qu'un an après la 
date de réception de la dénonciation par le Gouvernement belge. 

Article 18 

1. Toute Partie Contractante peut, au moment de la ratification, de l'adhésion, ou à tout autre 
moment ultérieur notifier par écrit au Gouvernement belge quels sont parmi les territoires qui 
sont soumis à leur souveraineté ou dont ils assurent les relations internationales, ceux auxquels 
s'applique la présente Convention. 

La Convention sera applicable auxdits territoires trois mois après la date de réception de cette 
notification par le Gouvernement belge. 
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2. Toute Partie Contractante qui a souscrit une déclaration au titre du paragraphe 1 du présent 
article, pourra à tout moment aviser le Gouvernement belge que la Convention cesse de 
s'appliquer aux territoires en question. 

Cette dénonciation prendra effet un an après la date de réception par le Gouvernement belge de la 
notification de dénonciation. 

Article 19 

Le Gouvernement belge notifiera aux Etats représentés à la douzième session de la Conférence 
diplomatique de Droit maritime ainsi qu'aux Etats qui adhèrent à la présente Convention: 

1. Les signatures, ratifications et adhésions reçues en application des articles 13,14 et 16. 

2. La date à laquelle la présente Convention entrera en vigueur en application de l'article 15. 

3. Les notifications faites en exécution des articles 12 et 18. 

4. Les dénonciations reçues en application de l'article 17. 

Article 20 

Toute Partie Contractante pourra à l'expiration du délai de trois ans qui suivra l'entrée en vigueur de la 
présente Convention à son égard, demander la réunion d'une Conférence chargée de statuer sur toutes 
les propositions tendant à la revision de la présente Convention. 

Toute Partie Contractante qui désirerait faire usage de cette faculté avisera le Gouvernement belge 
qui, pourvu qu'un tiers des Parties Contractantes soit d'accord, se chargera de convoquer la 
Conférence dans les six mois. 

EN FOI DE QUOI les Plénipotentiaires soussignés, dûment autorisés, ont signé la présente 
Convention. 

FAIT à Bruxelles, le 27 mai 1967, en langues française et anglaise, les deux textes faisant également 
foi, en un seul exemplaire, qui restera déposé dans les archives du Gouvernement belge lequel en 
délivrera des copies certifiées conformes. 
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STATUS OF SIGNATURES, RATIFICATIONS, ACCEPTANCES, APPROVALS, 
ACCESSIONS, RESERVATIONS AND NOTIFICATIONS OF SUCCESSION 

For information regarding signatures, ratifications, acceptances, approvals, accessions, reservations 
and notifications of succession, please consult the details provided by: 

• the depositary, the Belgian Government: 
http://diplomatie.belgium.be/sites/default/files/downloads/I_15.pdf   

• the Comité Maritime International in the latest Yearbook: 
http://comitemaritime.org/Yearbooks/0,2714,11432,00.html  
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